
ورزش اول، اميد 
فريدون حسن

   گزارش
اول، اعتبار ايران 
و از اين دس�ت 
عناوين تا دلتان بخواهد مي توان براي كشتي 
ايران ردي�ف كرد، عناويني ك�ه بحق برازنده 
كشتي هستند و بايد كشتي را با آنها شناخت. 
كشتي ايران باز هم جور تمام ورزش كشور را كشيد 
و در المپيك مدال آوري كرد. هرچند هميشه انتظار 
از كشتي و كشتي گيران بالاس��ت و همواره توقع 
داريم كه آنها مدال درو و كم كاري ها و شكست هاي 
بقيه را جبران كنند، تفاوتي هم نمي كند كه ميدان، 
ميدان رقابت هاي آسيايي باشد يا جهاني و المپيك، 

كشتي بايد دل مردم را شاد كند. 
در اين ميان نقش مرداني كه به عنوان سرمربيان دو 
تيم ملي آزاد و فرنگي بايد شاگردان شان را به مصاف 
حريفان بفرستند نقش��ي مهم و تأثيرگذار است، 
چراكه آنها خوب مي دانند در ش��رايطي بايد خود 
و شاگردان شان را براي افتخار آفريني آماده كنند 
كه كمتر مورد توجه قرار مي گيرند و پول و اعتبار 
ورزش در جايي ديگر خرج مي شود. بنابراين ناگفته 
پيداست كه به دست گرفتن سكان هدايت اين دو 
تيم بيشتر از آنكه علم و دانش كشتي بخواهد، قلب 
و ذهني عاشق كشتي را مي طلبد تا بتواند از پس 

تمام كج رفتاري ها و ناملايمات برآيد. 
با پايان يافتن المپيك 2020 توكيو حالا قرارداد 

محمد بن��ا و غلامرضا محمدي، س��رمربيان دو 
تيم ملي فرنگ��ي و آزاد به پايان رس��يده و بايد 
ديد فدراسيون كشتي براي آينده چه تصميمي 
خواهد گرفت كه البته تصميم گيری در خصوص 
دو مربي كش��تي بلدي كه در اوج نااميدي وارد 
كارزار ش��دند و عملكرد خوبي ه��م از خود بجا 

گذاشتند، بسيار سخت است. 
مسابقات جهاني كشتي س��ال 2018 به پايان 
رسيده بود و كش��تي آزاد با هدايت رسول خادم 
روي سكوي ششم جهان قرار گرفته بود، آن هم 
با دو مدال برنز عليرضا كريم��ي و پرويز هادي. 
نتيجه اي كه چندان براي كش��تي ايران جالب 
توجه نبود. در كشتي فرنگي اما اوضاع وخيم تر 
بود؛ شاگردان علي اشكاني با تك مدال برنز مهدي 
علياري يازدهم شده بودند و همين مسئله باعث 
ش��د در تغييرات به وجود آمده در فدراس��يون، 
سكان هدايت دو تيم به ترتيب در اختيار غلامرضا 
محمدي و محمد بنا قرار گيرد. دو مردي كه قبلًا 
هم سابقه حضور همزمان در دو تيم را داشتند و 

خيلي خوب يكديگر را مي شناختند. 
   آقاي خاص مي ماند

آقاي خاص كشتي بازگشته بود تا دوباره كشتي 
فرنگي ايران را سروسامانی دهد. محمد بنا كه با 
نتيجه تاريخي المپيك لندن جاودانه ش��ده بود 
بعد از شكس��ت تلخ المپيك ريو از تيم ملي جدا 

شد و حالا در بازگشت دوباره كاري سخت داشت، 
همه از او قهرماني و مدال المپيك مي خواستند. 
بنا كارش را آغاز كرد و موفق شد سه قهرماني پياپي 
را در آسيا نصيب كش��تي ايران كند. قهرماني در 
چين)فروردين 98(، قهرماني آسيا در هند)بهمن 
98( و قهرماني آسيا در قزاقستان)فروردين 1400(، 
اما كشتي فرنگي ايران با او در جست وجوي هدفي 
بزرگ تر بود. كش��تي فرنگي درخشش دوباره در 
المپيك را مي خواس��ت و وقتي بنا  و شاگردانش 
موف��ق ش��دند در رقابت ه��اي انتخاب��ي خوش 
بدرخشند، آن وقت اين خواسته بيشتر از هميشه 
پررنگ تر شد.  بنا و شاگردانش پنج سهميه المپيك 
را كسب كردند و در نهايت در المپيك هم موفق به 
كس��ب يك مدال طلا و يك برنز شدند. نتيجه اي 
كه هرچند با لندن2012 فاصله زياد داش��ت، اما 

شكست ريو را از از يادها پاك كرد. 
محمد بنا بحق آقاي خاص كشتي فرنگي ايران 
اس��ت و هر وقت كه حضور داشته، حال كشتي 
فرنگي هم خوب بوده اس��ت. بنابراي��ن به نظر 
نمي رسد كسي در فدراس��يون كشتي بخواهد 
او نباش��د و بايد منتظ��ر حضور دوب��اره اش در 
خانه كشتي براي آماده سازي شاگردانش براي 

رقابت هاي قهرماني جهان در مهر ماه بود. 
   خداحافظي با مرد پرتلاش

ماجراجويي غلامرضا محمدي هم مانند محمد 

بنا آغاز ش��د. او نيز با س��ه قهرمان��ي در چين، 
هند و قزاقس��تان كارش را آغاز كرد. محمدي و 
ش��اگردانش در رقابت هاي انتخابي المپيك هر 
شش س��هميه ممكن را به دست آوردند تا ايران 
با قدرت تمام راه��ي بزرگ ترين آوردگاه ورزش 
جهان شود، اما با وجود تمام تلاش ها، كشتي آزاد 
ايران در توكيو طلايي نشد و در نهايت به يك نقره 
و يك برنز بسنده كرد تا اوضاع كمي بهم بريزد. 
شنيده ها حاكي از آن اس��ت كه براي مسابقات 
جهاني س��رمربي تي��م ملي كش��تي آزاد تغيير 
خواهد كرد. شنيده مي شود عليرضا دبير، رئيس 
فدراسيون كشتي بررسي خود را براي انتخاب 
سرمربي جديد تيم ملي كشتي آزاد آغاز كرده و 
در نهايت با همفكري تعدادي از قهرمانان كشتي 
به چهار گزينه براي اين س��مت رس��يده است. 
پژمان درستكار، عليرضا رضايي، مجيد تركان و 
محسن كاوه گزينه هاي فدراسيون كشتي براي 
سمت سرمربيگري تيم ملي كشتي آزاد هستند 
كه در نهايت ط��ي روزهاي آتي ي��ك نفر از اين 
جمع، هدايت تيم ملي را برعهده خواهد گرفت. 

غلامرضا محمدي در طول س��ه س��ال گذشته 
تلاش خود را انجام داد و بد هم نتيجه نگرفت، اما 
نتوانست توقع بالاي علاقه مندان به كشتي آزاد را 
برآورده كند و شايد به همين دليل است كه حالا 

بايد با او خداحافظي كنيم.
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شيوا نوروزي

سعيد احمديان

 ذوق زدگي مالك قطري پی اس جی 
و اهداف بزرگ مسي

عادت كردن به بازي ليونل مسي با پيراهن شماره 30 پاري سن ژرمن 
كمي زمان مي برد. كسی تصور جدايی مسی از بارسا را نداشت اما حالا 
بايد منتظر بمانيم تا ستاره آرژانتيني اولين بازي اش را با تيم فرانسوي 
انجام دهد. همبازي شدن كاپيتان پيشين بارسا با كاپيتان پيشين رئال 
از آن اتفاقاتي است كه تصورش هم س��خت بود، ولي حالا هم راموس 

براي پی اس جی بازي مي كند و هم مسي. 
    

قرارداد دو ساله رسماً امضا شد تا تمام پيراهن هاي شماره 30 در كمتر از 
30 دقيقه فروخته شوند و مسي اولين ركوردش در پايتخت فرانسه را به 
ثبت برساند. پاريسي ها روي ابرها قدم مي زنند؛ هواداران اين تيم خواب 
خريدن مسي را مي ديدند و بالاخره رؤياي شان هم تعبير شد. قهرماني 
اروپا با حضور مسي، نيمار، امباپه، راموس و سايرين رؤياي جديدي است 
كه پاريسي ها بي صبرانه منتظر تعبيرش هستند. ناصر الخليفي، رئيس 
قطري باشگاه در جلسه امضاي قرارداد مقابل خبرنگاران ژست پيروزي 
گرفته بود. با حضور الخليفي قهرمان فرانسه مشكلي براي خريد ستاره ها 
و پرداخت هاي نجومي ندارد. با تكيه بر ثروت مالك عرب، مسي با دستمزد 
سالانه 40 ميليون يورو بارسا را به مقصد پاري سن ژرمن ترك كرد تا با 
عبور از نيمار با دستمزد 30 ميليون يورو و امباپه با دستمزد 20 ميليون 
يورو در سال، پردرآمدترين بازيكن پاريسي ها لقب بگيرد. در روزهايي كه 
بارسا با بدهي هاي سنگين دست و پنجه نرم مي كند، تيم ناصر الخليفي 

سالانه نزديك به 300 ميليون يورو به ستاره هايش دستمزد مي دهد!
    

با اينكه نيمار به مسي پيشنهاد پيراهن شماره 10 پاري سن ژرمن را داده 
بود، اما لئو مسي ترجيح داد شماره 30 تيم جديدش را انتخاب كند. عادت 
كردن به شرايط جديد براي بازيكني كه 21 سال از عمر 34 ساله اش را در 
بارسا گذرانده و از ابتداي حضورش در تيم اصلي پيراهن شماره 10 را به تن 
كرده، قطعاً آسان نيست. اما برنده شش توپ طلا بازيكني كاملاً حرفه اي 
است و همانطور كه در كنفرانس خبري ديروزش نيز گفت براي زندگي 
جديد كاملًا آماده است: »همه مي دانند كه تازه بارسلونا را ترك كرده ام. 
حقيقتاً اين كار سختي بود، چراكه من سال ها آنجا بودم، اما از وقتي كه به 
اينجا آمدم، رخ دادن يك اتفاق بزرگ را حس كردم و اشتياق زيادي براي 
شروع تمرينات دارم. بي صبرانه منتظرم تا به هم تيمي هايم و به سرمربي 
ملحق شوم و اين مرحله جديد را آغاز كنم. پس از اعلام مطبوعاتي بارسلونا، 
آنها موضع خود را مشخص كردند و اين بسيار سريع اتفاق افتاد، تصميم 
سختي بود. هر آنچه در اين هفته براي من اتفاق افتاده؛ سخت، سريع و 
احساسي بوده است. من نمي توانم آنچه را كه در بارسلونا زندگي و تجربه 
كرده ام باور كنم، اما براي آغاز اين زندگي جديد با خانواده ام نيز احساس 
اشتياق و خوشحالي مي كنم. در تمام اين هفته فراز و نشيب هايي را پشت 

سر گذاشتم، اما ما هر روز و كم كم آن را پردازش و هضم مي كنيم.«
    

چالش جديدي در انتظار مسي است. او سال ها ستاره آبي و اناري ها بوده و 
در فرانسه يا حتي بهتر است بگوييم در كل دنيا همه منتظرند مسي براي 
پی اس جی خوش بدرخشد. اين تيم اگرچه در فصل گذشته با يك امتياز 
كمتر جام قهرماني را تقديم ليل كرد، ولي هواداران پاري سن ژرمن علاوه بر 
قهرماني در لوشامپيونه، قهرماني در اروپا را نيز مي خواهند. رؤيايي كه مالك 
قطري براي رسيدن به آن سرمايه اش را به پاي  پاري سن ژرمن ريخته است. 
حضور مسي در كنار هم تيمي سابق و همچنين امباپه گلزن، انتظارات را 
حسابي بالا برده است: »بازي كنار آنها عالي است، زندگي روزمره هم كنار 
اين بازيكنان بزرگ و ديگر بازيكناني كه اينجا هستند بسيار عالي است. 
براي تمرين كردن با آنها بي صبرم. من ليگ يك فرانسه را دنبال می كردم و 
در پاريس هم دوستاني دارم. بازيكنان خوبي گرفته اند، اين يك ليگ رقابتي 
است. تيم هاي ديگر نيز به خوبي سازماندهي شده اند. همه مي خواهند 
پاريس را شكست دهند، خوشحالم كه اينجا هستم. همه من را مي شناسند 
و مي دانند كه دوست دارم قهرمان شوم، زيرا يك برنده هستم. اميدوارم 
بتوانم در اين چالش جديد نيز كاملاً موفق شوم. بازگشت به بارسلونا خوب 

است، اما براي بازي در پارك دوپرنس بي صبرانه منتظرم.«
جالب اينكه تبعات رفتن مسي از نيوكمپ هنوز ادامه دارد تا جايي كه پرز، 
رئيس باشگاه رئال مجبور شد براي تكذيب ادعاي يكي از مقامات مستعفي 

باشگاه بارسلونا مبني بر نقش او در جدايي لئو بيانيه صادر كند.

كار سخت فدراسيون كشتي در پايان قرارداد سرمربيان تيم هاي آزاد و فرنگي

تركيب بنا و محمدي به هم مي خورد

قهرمان در آغوش مادر
ديروز آخرين اعضاي كاروان ايران در المپيك از توكيو  به تهران برگشتند، كارواني 
كه آخرين طلايي كاروان ايران هم همراه آن بود.  سجاد گنج زاده، قهرمان پرآوازه 
كاراته كشورمان كه در روز پاياني المپيك يك طلاي ارزشمند گرفت و طلاهاي 
كاروان ستارگان ايران زمين را در توكيو به عدد 3 رساند.  سومين طلايي ايران 
در المپيك ديروز در بازگشت، آن هم در ميان استقبال مسئولان كه همواره در 
چنين مراسم هايي حضور دارند تا پز مدال قهرمانان را بدهند، اما حضور خانواده 
برای گنج زاده معنای ديگری داشت. مادر و پدري كه قهرماني مانند او تربيت 
كرده اند ديروز در فرودگاه امام خميني به استقبال فرزندشان رفتند و او را در 

آغوش گرفتند و در جشن قهرمان شان شريك شدند.

كار ساده اي در قهرماني آسيا نداريم

احتمال لغو پارالمپيك
كميته برگزاري المپيك آمار كلي مبتلايان به كرونا در اين رقابت ها       خبر
را از روز يكم جولاي )14 تير( و زماني كه ورزشكاران به تدريج وارد 
توكيو شدند تا مرحله نهايي اين رقابت ها اعلام كرد كه بر اساس آن از 650 هزار تست انجام شده 511 
مورد مثبت بوده است. براساس اين گزارش در روزهای اخير 25 مورد ابتلا وجود داشته، اما بيشترين 
آمار به 14مرداد برمي گردد كه 31 مورد مثبت ثبت شده است. اگرچه تنها 2 دهم درصد از تست هاي 
گرفته شده مثبت شده، اما تمديد وضعيت اضطراري توكيو به دليل ش��يوع دوباره كرونا در ژاپن و 
ممنوعيت مردم از حضور در رويدادهاي اجتماعي چون ورزش نگراني ها را در دو هفته مانده به آغاز 
رقابت هاي پارالمپيك تشديد كرده و  نگراني ها به حدي است كه چندي پيش يكي از مسئولان ژاپني 

از بررسي احتمالي لغو بازي هاي پارالمپيك در صورت تشديد شيوع كرونا خبر داده بود.

بسكتبال ايران در المپيك توكيو 
دنيا حيدري
      بازتاب

انتظارات را برآورده نكرد. با وجود 
اين تكلي��ف كادر فني اين تيم با 
توجه به اتمام قرارداد شاهين طبع با پايان المپيك همچنان مشخص 
نيست. اين درحالي است كه بسكتبال ايران آذرماه بايد در مسابقات 
انتخابي جام جهاني ش��ركت كند، اما به رغم اهميت روشن شدن 
تكليف كادر فني اين تيم براي شروع برنامه هاي آماده سازي، به زعم 
قاسمي مدير تيم هاي ملي بسكتبال هنوز فرصت براي تصميم گيري 
در اين مورد وجود دارد: »هنوز به جمع بندي لازم در خصوص ادامه 
همكاري با شاهين طبع يا اس��تفاده از مربي خارجي نرسيده ايم و 
كميته فني فدراسيون بايد به اين موضوع رسيدگي كند. جلسات اين 
كميته دو الي سه بار در س��ال تشكيل مي ش��ود و بايد در يكي از 
نشست ها ضمن بررس��ي عملكرد و نتايج تيم ملي تحت هدايت 
شاهين طبع درباره آينده نيمكت تيم ملي نيز تصميم بگيريم، اما تا 
آذرماه كه مس��ابقات انتخابي جام جهاني برگزار خواهد شد، زمان 

داريم.« فدراسيون در شرايطي عجله اي براي روشن شدن تكليف 
نيمكت تيم ملي ندارد كه صحبت هاي صمد نيكخواه بهرامي،  كاپيتان 
تيم بسكتبال ايران كه در خلال بازي هاي المپيك از حضور در تيم 
ملي خداحافظي كرد، نشان از اوضاع نه چندان جالب بسكتبال ايران 
دارد: »ما در سطح باشگاهي و بازي هاي داخلي بازيكنان توانمندي 
هستيم و خوب نتيجه مي گيريم، اما وقتي در سطح المپيك نتيجه 
نمي گيريم اين را نمي توان متوجه كادر فني و مديريت دانس��ت. 
بضاعت بسكتبال ما همين اس��ت و نبايد خود را با امريكا و فرانسه 
مقايسه كنيم، وقتي حتي امكاناتمان با اين تيم ها برابري ندارد. ما 
صرفاً دنبال نتيجه هستيم. مربي ايتاليا 30 دقيقه از روي صندلي بلند 
نمي شود، چون بازيكنان به صورت اتوماتيك مي دانستند كه چگونه 
عمل كنند، اما به وضوح مي بينيم كه تيم ما هماهنگي لازم را ندارد.« 
اوضاعي كه با توجه به تعلل فدراسيون در انتخاب سرمربي جديد 
بدون شك بغرنج تر هم مي ش��ود و مي تواند كار بسكتبال ايران در 

انتخابي جام جهاني در آذر ماه را به چالش بكشاند.

 تعلل فدراسيون بسكتبال 
در روشن كردن تكليف نيمكت تيم ملي

كار تانك روسي 
شميم رضوان

    چهره
ب��ا ناكام��ي در 
توكي��و و پايان 
رقابت هاي المپيك به نقطه پاياني رسيد تا بعد از 
سال ها س��كان هدايت تيم ملي واليبال ايران به 
دس��ت يك مربي ايراني س��پرده ش��ود و حالا 
مسئوليت تيم اعزامي به مسابقات قهرماني آسيايي 
بر دوش بهروز عطايي گذاشته شده است. مربي كه 
درصدد آن اس��ت تا تيمي با تركيبي از بازيكنان 
المپيكي و جوانان را راهي قهرماني آسيا كند، اما از 
سختي كارش با توجه به عدم نتيجه گيري واليبال 
ايران در المپيك مي گويد: »در ادوار گذشته مربيان 
تيم ملي به خوبي از بازيكنان و توانايي هاي آنها 
استفاده نكردند و اين آسيب زيادي به بازيكنان 
وارد كرده است. اما ما سعي داريم در كنار نفرات 
المپيكي كه پنج نفر از آنه��ا را دعوت كرده ايم از 

جوانان نيز استفاده كنيم. المپيكي هاي ما بدون 
شك خسته هستند، چراكه ليگ ملت ها را 
هم پشت س��ر گذاش��تند و همين باعث 

مي شود از نفرات متفاوتي بهره بگيريم و به 
جوان ترها هم فرصت دهيم. اما عدم نتيجه گيري 
واليبال در المپيك كار ما را سخت كرده و از سوي 

ديگر حريفان ايران در آسيا )ژاپن، استراليا، چين و 
كره جنوبي( نيز پيشرفت چشمگيري داشته اند. از 
سوي ديگر مسابقات جوانان جهان را پيش رو داريم 
كه كار را سخت تر مي كند، اما بايد به گونه اي كار 
كنيم كه بتوانيم بازيكنان جوان را در قهرماني آسيا 

به مرز آمادگي برسانيم.«

 حمايت تربيت بدني نيروهاي مسلح
از باشگاه هاي نظامي

رئيس جديد تربيت بدني نيروهاي مسلح از برنامه اين سازمان براي حمايت 
از ورزش قهرماني و حرفه اي خبر داد. امير سرتيپ دوم جمشيد فولادي 
ديروز در گفت وگويي كه با خبرگزاري ايرنا داش��ت با اشاره به تيمداري 
نيروهاي مسلح عنوان كرد: »ورزش قهرماني باعث بالا رفتن پرچم ايران و 
نواخته شدن سرود كشورمان در عرصه هاي بين المللي مي شود و ما آن را با 
جديت پيگيري مي كنيم. البته به دنبال باشگاهداري نيستيم كه مشكلات 
آن گريبانگير ما ش��ود، اما حمايت مي كنيم. براي مثال همين تيم فجر 
سپاسي كه به ليگ برتر صعود كرده، فرصت خوبي براي ما به وجود آمده تا 
از اين تيم حمايت  كنيم. تيم فوتبال نيروي زميني نيز در ليگ دو شرايط 
خوبي دارد. تيم پاس گرگان امسال به ليگ برتر واليبال صعود كرده است. 

سياست ما اين است كه از اين تيم ها حمايت شود تا حفظ شوند.«

اعلام تركيب آزادكاران جوان براي جهاني روسيه
تركيب تيم ملي كش��تي آزاد جوانان براي حضور در رقابت هاي جهاني 
روسيه كه 25 تا 31 مردادماه در شهر اوفا روسيه برگزار مي شود، مشخص 
ش��د. بر اس��اس اين خبر، علي قل��ي زادگان در 5۷ كيلوگ��رم، رحمان 
عموزادخليلي در 61 كيلوگرم، حس��ن عبادي در 65 كيلوگرم، عرفان 
الهي در ۷0 كيلوگرم، س��بحان ياري در۷4 كيلوگرم، محمد نخودي در 
۷9 كيلوگرم، اميرحسين فيروزپور در 86 كيلوگرم، مهدي حاجيلوئيان 
در 92كيلوگرم، عليرض��ا عبداللهي در 9۷ كيلوگرم و عل��ي اكبرپور در 
125كيلوگرم جوانان آزادكار ما در رقابت هاي جهاني روسيه خواهند بود.

بايد علل عدم ثبات در مدال آوري بررسي شود
نتاي��ج كاروان ورزش اي��ران در بازي هاي 
المپيك بايد مورد بررسي قرار بگيرد و دلايل 
كسب نتايج ضعيف برخي رشته ها مشخص 
شود. هر ورزشكاري كه سهميه المپيك را 
كسب مي كند در واقع يك موفقيت به دست 
آورده اس��ت، اگرچه صرفاً نبايد به كسب 
سهميه المپيك قانع باشيم. امروزه انتظار 
مردم ما از ورزشكاران كشور بالا رفته است، 
چراكه توانايي زيادي در ورزشكاران خود 
مشاهده مي كنند. بايد توجه كنيم كه توانايي و قابليت ورزشكاران ايراني 
در ميادين مهم همچون المپيك در رشته هاي مختلف ورزشي به خوبي 
ديده شده است. در عين حال فراز و نش��يب هايي وجود دارد كه موجب 
نگراني است. چرا ما نمي توانيم در كسب موفقيت ها داراي ثبات باشيم، 
براي رس��يدن به اين ثبات مورد نظر بايد از مديران كارآمد، تحول گرا و 
همچنين توانمند استفاده كنيم تا چرخه مدال آوري يا  كسب سهميه ما به 
يك باره قطع نشود. شرايط ما در كسب سهميه و در رقابت هاي المپيك بايد 
به گونه اي باشد كه ديگر كشورها ايمان داشته باشند، ايران به عنوان يك 
رقيب سرسخت در اين ميدان حاضر شده است. كسب حتي يك مدال هم 
براي ما و مردم موجب خوشحالي است، ولي اينكه چرا نتوانستيم مدال هاي 
بيشتري را كسب كنيم بايد مورد تحليل و آسيب شناسي قرار بگيرد. براي 
مثال بايد بررسي شود كه چرا در يك رشته در يك دوره از المپيك قهرماني 
جهان را به دست می آوريم، ولي در يك دوره ديگر ورزشكاران ما قادر به 
كسب سهميه هم نيستند، چرا در يك رشته ورزشي كه هميشه حرف براي 
گفتن داشته ايم، شاهد يك افت شديد مي شويم. پس لازم است هم در 
مديريت كلان ورزش، هم در امر آموزش و همچنين در سازماندهي و تأمين 
منابع برنامه ريزي بلندمدت داشته باشيم و اين وضعيت را آسيب شناسي 
كنيم تا با نتيجه به دست آمده به يك ثبات دست پيدا كنيم. ناكامي هاي 
ورزشكاران ما به دليل برخي مسائل پشتيباني و لجستيكي بود كه بايد 
مورد بررسي قرار بگيرد. ورزش��كاران ما اين توانايي را دارند كه با كسب 

سهميه بتوانند به راحتي مدال كسب كنند. 

 برخورد با سفرهاي نجومي مديران ورزش
 از قلم نيفتد

المپيك توكيو در شرايطي به پايان رسيد كه در اين دوره از رقابت ها هم معضل 
سفر مديران نامربوط و اضافه همراه كاروان ايران به اين رقابت ها را شاهد بوديم. 
معضلي كه سال هاست ورزش با آن روبه روست و ديروز حتي عليرضا سليمي 
يكي از نمايندگان مجلس در نطق شفاهي نسبت به اين معضل هشدار داد و 
با اشاره به اعزام غيرضروري برخي افراد به محل برگزاري مسابقات المپيك از 
هيئت رئيسه خواست به بحث سفرهاي نجومي اين دوره از بازي هاي المپيك 
رسيدگي كند. او از نمايندگان خواست پس از اينكه به موضوع حقوق هاي 
نجومي ورود و تصويب كردند، موضوع سفرهاي نجومي كه از بيت المال هزينه 

آن تأمين مي شود هم در مجلس مورد بررسي قرار گيرد. 
اين اعتراض ها و انتقادها در شرايطي است كه تصميم گيرندگان ورزش چه 
در وزارت ورزش و چه كميته ملي المپيك در اين باره گويا دغدغه اي ندارند 
و با وجود شعارهايي كه همواره مي دهند، اما در عمل مي بينيم كه عكس 
آن اتفاق مي افتد و همان مسائل دوره هاي قبل تكرار مي شود. سفر برخي 
از مسئولان همراه با كاروان ايران به بازي هايي مانند المپيك و بازي هاي 
آسيايي در شرايطي است كه حضور برخي از اين مديران در كنار تيم ها هيچ 
سودي ندارد و بيشتر براي آنها جنبه توريستي و گشت و گذار دارد، آن هم 

گشت و گذاري كه هزينه اش از بيت المال پرداخت مي شود. 
براي المپيك توكيو هم مسئولان تأكيد كرده بودند با توجه به كرونا و البته 
محدوديت هاي اقتصادي كه به دليل گراني ارز وجود دارد، مسئول اضافه اي 
كه نقش توريست را بازي كند سفر نخواهد كرد و كاروان ايران با همراهان 
حداقلي كه حضورشان در كنار تيم ها لازم و ضروري است به توكيو خواهد 
رفت. همانطور كه مي ش��د حدس زد چنين ادعاهايي خيلي زود با ليست 
بلندبالايي از مديران باربط و بي ربطي كه بار سفرشان را بسته بودند توخالي از 
آب درآمد و آنطور كه از شواهد و قرائن مشخص است، در اين دوره از المپيك 
به جز نمايندگان مجلس كه خبري از اعزام و همراهي شان با كاروان نبود، 
بقيه مسئولان با وجود شرايط ويژه اي كه وجود داشت از اين سفر نگذشتند، به 

طوري كه تعداد همراهان و مربيان، دو برابر اعضاي كاروان كشورمان بود. 
با توجه به تكرار چنين اتفاقاتي كه در هر دوره اي كه كاروان ايران به المپيك 
يا رقابت هاي ديگر مي رود رخ مي دهد، به نظر مي رسد نهادهاي نظارتي 
بايد به صورت جدي به اين مسئله ورود كنند. نطق شفاهي عضو هيئت 
رئيسه مجلس كه ديروز در صحن علني مجلس در اعتراض به توكيوگردي 
برخي مسئولان در المپيك بيان شد را بايد به فال نيك گرفت و آن را نقطه 
شروعي براي جلوگيري از اعزام مديران توريست همراه با كاروان هاي ايران 
به رقابت هاي مختلف دانست. با توجه به نقش نظارتي مجلس از بهارستان 
انتظار مي رود در مسئله حيف و ميل بيت المال در اعزام هاي مسئولاني كه 
بيشتر نقش توريست ورزشي را دارند به ايراد نطق اكتفا نشود و اقدامات 

جدي و ضروري براي برخورد با اين معضل در دستور كار قرار بگيرد. 
 در حالي كه ورزش كشور با افزايش سرسام آور هزينه ها و در مقابل رشد 
حداقلي بودجه روبه روست، ضروري است راه هاي حيف و ميل بودجه اي 
كه در شرايط سخت كشور در اختيار دستگاه هايي مانند وزارت ورزش و 
كميته ملي المپيك قرار مي گيرد بسته شود. بودجه اي كه به جاي سفرهاي 
نجومي برخي مديران ورزشي با حق مأموريت هاي ارزي مي تواند در ورزش 

قهرماني و رفع كمبودهايي كه وجود دارد هزينه شود. 
همانطور كه اعزام ورزشكاران به رقابت هاي مختلف داراي ضوابط خاصي است 
و از اعزام ورزشكار اضافه يا توريست جلوگيري مي شود، براي سفر مسئولان 
و مديران در كنار تيم ها نيز بايد دستورالعملي ويژه اي تدوين شود تا از اعزام 
نفراتي كه حضورشان بيشتر از آنكه نفع ملي داشته باشد، براي آن مسئول نفع 

شخصي و حق مأموريت هاي يورويي به همراه دارد جلوگيري شود. 
سازمان بازرسي هم به عنوان ديگر بازوي نظارتي بايد در كنار مجلس قرار 
بگيرد و با بررسي ليست نفراتي كه همراه با تيم ها به رقابت هاي مختلف 
از جمله المپيك اعزام مي شوند، با مسئولان متخلف كه افراد اضافه را به 
كاروان تحميل می كنند، برخورد كند. بدون شك در پيش گرفتن چنين 
رويه اي به مسئولي اجازه نخواهد داد كه براي مديران ورزش در رقابت هايي 

مانند المپيك يك سفر توريستي از جيب بيت المال راه بيندازد!

محمدمهدي فروردين

رئيس فراكسيون ورزش مجلس


